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I Rom samlas i dag stats- och regeringschefer fran de sex EEC
landerna for att hogtidlighalla tio-arsdagen av Rom-fordragets under
tecknande. I Stockholm hoII i borjan av mars detta ar de sju EFTA
landernas handelsministrar etl hogtidligt mote for att fira den slutliga
tullavvecklingen inom EFTA. Etableringen av EEC och EFTA a1" full
bordad, och de i ford1"aget uppstallda forstahandsmalen har uppfyllts.
Detta innehar sa vasentliga forandringar av den institutionella ramen
for utrikeshandeln och industriutveeklingen i de europeiska landerna
att - narmare tio ar forflutna - en utvardering hetraffande forand
ringarnas effekt och innebord yore bade mojlig oeh intressant. Tyvarr
kan man varken inom EEC eller EFTA finna mycket av konkret under
sokningsmaterial att grunda en sadan summering pa. Ett par partiella
svenska studier kommer att publieeras inom kort.1

) Min framstallning
i dag blir darfor inte sa myeket en redovisning av resu.ltat som en dis
kussion kring nagra tendenser som jag - kanske pa ganska subjektiva
grunder - finner avgorande for den svenska handels- oeh industri
utvecklingen.

Jag skall forst med nagra ord motivera oeh avgransa denna uppgift.
Det kan inom ramen for ett kOlt foredrag inte bli fraga om att behandla
hela Val'· exportsituation, oeh lika lite om att utveekla den aktuella

]) ~'1ndustriella utvecklingstendenser i Europa" forfattad av J. Ekstrom och "Utvecklingen
av den svenska exporten pa EEC-marknaden" forfattad av G. Schumacher, bada publice
rade i juni 1967 av Handelsdepartementet.
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industriomstallningsproblematiken i nagon detalj. Med att samman
fora bdda dessa fragor i rubriken viII jag framst fasta uppmarksam
heten vid det okande sambandet dem emelIan. Man finner - i manga
lander - i dag en marknadsdebatt, som ensidigt fortskrider kring
handelsfragorna, och dar bredvid en strukturdebatt, i vilken perspek
tivet oftare ar provinsieIlt an internationellt. Detta kan knappast langre
vara en praktiskt arbetsfordelning.

Min behandling ar vidare hegransad till ett vasteuropeiskt perspek
tiv. Det innebar inte att jag anser andra handelsfragor ovasentliga.
Osthandeln betraktar jag exempelvis sasom viktig och utvecklingen
darav sasom angelagen. Stora resurser satts redan in pa marknadsfor
beredelse med sikte pa 70-talet av bade europeiska och andra storfore
tag. Det syns har erfordras en "tandemkorning" industrijmyndigheter,
vilket ·t. ex. Fran~rike har haft stor framgang med. Men denna handel
kommer sakert lange an att omfatta endast speciella produkter och
ett fatal foretag.

Lika angelagen, men troligen lika langsiktig och nlarginell for var
egen ekonomi, ar utvecklingen av u-Iandshandeln. Jag kan har moti
vera dess uteslutande ur denna bild med att citera en siffra: var indu
strivaruexport till lander som vanligen klassas som underutvecklade
var 1965 en miljard kronor av 15 miljarder kTonor, vilket var mindre
an aren 1957 och 1961.

Det finns flera skal for oss att i dag uppmarksamma utvecklingen
i Vasteuropa an att vart handelsberoende av dessa marknader ar StOft
och vaxande: det sker for nafvarande stora forandringar just dar, de
ar de snabbast vaxande av vara marknader och de ligger oss geogra
fiskt narmast.

Jag tanker som b-akgrund for den svenska diskussionen presentera
dels ett .allmant avsnitt om handelns forandringar genom marknads
bildningarlla, dels ett om den pagaende industriomstallningen inom
EEC.

I.

Det star nu fullt klart att i sparen av tullavvecklingen inom EEC
och inom EFTA det foljt en stark expansion av internhandeln. Under
1958-65 trefaldigades det totala handelsutbytet inom EEC, medan
handeln med utomstaende okade med endast 70 a 80 procent. Under
1959-65 okade den interskandinaviska handeln med 150 procent
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men exporten till varlden i ovrigt endast med 60 procent. Intern
handelsokningen har varit sarskilt stark for industriella hel- oeh halv
fabrikat, vilka ju ar de produkter som direkt berorts av tullandring
arna; den har vidare gallt ieke enstaka produkter utan praktiskt taget
hela industrivaruomradet. Sa visar t. ex. EEC-Ianderna ieke for nagon
av de 28 delpositionerna (enligt SITC-nomenklaturen) med namn
yard handel 1958 lagre okningssiffror internt an externt. Endast for
kemiska basprodukter oeh farmaceutiska artiklar, for papper och fin
mekaniska produkter dominerar annu deras import fran utomstaende;
men ocksa for dessa grupper expanderar nu internhandeln snabbare.
I bada marknadsomradena galler handelsexpansionen i pataglig grad
en del konsumtionsvaruindustrier sasom textil, bekladnad, skor oeh
mobler. For dem har det gatt relativt snabbt att utnyttja de nya av
sattningsmojligheterna, darigenom att det i de fIesta landerna fanns
lokala arbetskraftsreserver oeh outnyttjad produktionskapaeitet.

Men marknadsbildningen har ocksa redan ha'ft klart handelssned
vridande effekter. Tysklands oeh Beneluxlandernas import av indu
strivaror fran EFTA har visserligen fortsatt att oka, men expansions
takten - matt i relation till industriproduktionens okningstakt, dvs
som elasticiteter - har for andra varor an maskiner sjunkit ieke
ovasentligt. Detsamma ar fallet betraffande EEC-Iandernas export till
EITA-Ianderna; bortses fran Storbritannien (dar ju speeiella for
hallanden ratt) har okningstakten minskat till halften for bade ke
miska produkter oeh for maskiner.

Anda fram till 1962-63 kunde d.essa forandringar tolkas sasom
utslag av den allmanna ekonomiska expansionen inom EEC, oeh ex
portefterslapningen fran utomstaende for enskilda varor eller lander
som betingad av tillfalliga eller speeifika omstandigheter. Men de
optimistiska meningar om tulle££ektens underordnade betydelse, som
framfordes bl. a. i den svenska EEC-debatten under 1962, har nu klart
dementerats av utveeklingen. Marknadsbildningarna har utovat en
vasentligt kraftigare stimulans pa internhandeln an man vantade sig,
vilket, tillsammans med vissa tullhojningar, har relativt sett forsamrat
exportsituationen for de utanforstaende. Monstret ar fullt klart: indu
strivaruhandeln expanderar inom EEC oeh inom EFTA var for sig,
men mellan de bada marknadsomradena borjar stagnationstendenser
gora sig gallande. Har skall da tillaggas att detta ar den effekt som
redan realiserats. Tullavtrappningen gar ju stegvis, oeh i EEC har den
annu inte natt slutnivan. Exportorerna gor sakerligen pa bada hall
uppoffringar i form av prisreduktioner oeh okade forsaljningsanstrang
ningar for att halla sig kvar pa marknaden i det langsta. De goda
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konjunkturer som utmarkt forsta delen av 60-talet har darvid varit ett
gott stod. Det kommer sakerligen att visa sig, att snedvridningseffek
terna blir storre i den svagare konjunktur som nu intratt.

En allman kommentar rna har vara berattigad. Den klassiska ut
rikeshandelsteorin talar om handel mellan komplementara ekonomier.
Under 50-talets diskussioner om en nordisk tullunion anfordes ocksa
pa manga hall, att dessa landers naringsstrukturer val' alltfor lika for
att ge underlag for en utvecklad samhandel. 1960-talets handels
utveekling inom Skandinavien har visat att detta val' ett alltfor for
enklat betraktelsesatt, och samma tendenser visar handelsutvecklingen
inom EEC. Det synes salunda vara sa att forutsattningarna for en
handelsokning i nuvarande utveeklingsskede ar sarskilt stora just he
traffande narbelagna lander med differentierad industristruktur och att
handelns rationaliseringseffekter, genom okad konkurrens, genom
speeialisering inom branscher oeh inom varugrupper, just dar kan
vantas bli stora i framtiden. Detta understryker betydelsen av det vast
europeiska handelsperspektivet. Redan nu kan konstateras, att de for
skjutningar som marknadsbildningarna medfort inte ar marginella
utan av sadan storleksordning, att de over en sa kort tid som tio ar
astadkommer fundamentala forandringar i handelsstrommarnas rikt
ning oeh sammansattning.

Industritullarna har avveeklats inom EFTA. EEC tar om ett ar det
sista steget mot noll. Darmed har tva skiIda handelsblock etablerats
i Europa. Vi har sett av utvecklingen - bade inom.EEC och EFTA 
hur stor stimulansen blivit for handeln aven genom avskaffandet av
de relativt laga tullar om 10 it 15 procent som var regeln i dessa lan
ders tulltaxor. Detta ar hI. a. ett memento infor gladjeyttringar vid
avslutandet av Kennedyronden och de i och for sig vasentliga resultat
som dar uppnaddes. Det ar for ovrigt nu inte tullsankningar utan tull
hojningar som ar omedelbart forestaende pa vara viktigaste EEC
marknader. Den 1 juli 1968 sker den sista anpassningen till EEC:s
gemensamma tulltaxa. Kennedyrondens avtrappningar - dar det finns
manga och viktiga undantag - sker forst darefter och lltslagna pa
fern ar; slutresultatet 1973 kommer for manga viktiga varoI' - papper
ar en sadan- att ieke ligga myeket under den nuvarande tullnivan.
Handelssplittringen i Europa kvarstar sasom ett problem.

II.

Det forefaller salunda sannolikt att internhandeln inom hade EEC
oeh EFTA kommer att oka snabbt under ytterligare atskillig tid. Men
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i ett lage av full sysselsattning maste fortsatt handelsexpansion komma
att aterverka mycket mera direkt an hittills pa den industriella struk
turen - det finns inte langre latt mobiliserbar arbetskraft och produk
tionskapacitet att satta in. Eller annorlunda uttryckt: andringar i den
ekonomiska strukturen, saval pa bransch- som pa foretagsplanet, blir
forutsattningen for att den starka internhandelsexpansionen skall
kunna fortga. Detta ar en anledning till att de langsiktiga produktions
problemen nu kommit i forgrunden. En annan ar att partiella kriser
utvecklats inom ett flertal branscher.

Om det alltsa varit sa att handeln har vaxt i den kostym som indu
strin hade i beredskap, sa ar problemet nu for den europeiska indu
strin att skaffa sig en, ny kostym som passar i det hardare umganges
livet pa en stormarknad. Man finner i dag i den europeiska ekonomin
ett antal nya utvecklingsfaktorer, som bryter upp den gamla industri
strukturen. Det ar framst dimensionsforandringen av industrins
marknader. Pa kort tid hal' foretagens hemmamarknader flerfaldigats,
och det etablerade konkurrensmonstret har rubbats. Detta galler aven
de forut stora marknaderna, sasom den tyska och den franska, vilka
i manga delbranscher utmarktes av svag konkurrens. Men det galler
naturligtvis alldeles sarskilt for de sma landerna, som i Benelux inom
EEC och Skandinavien inom EFTA.

Det ar - som forut - en ny teknik som kraver nya storanlagg
ningar - t. ex. syreprocesserna for jarn - och som lagt grunden
for ett antal snabbvaxande teknikindustrier med investerings- och ut
vecklingskostnader vilka kraver ett marknadsunderlag av kontinental
storlek. ·

Det ar ocksa en snabbt forandrad energibalans, som paverkar bade
energiproducenter och energikonsumenter. Kolindustrin inom EEC be
finner sig i en akut avsattningskris, olja och naturgas svarar for halften
av energibehovet och de nya stora gasfyndigheterna i Holland star
fardigutbyggda for export. Det ar en hel transportrevolution som orsa
kat detta, med specialutrustat tonnage, specialiserade hamnanlagg
ningar och elt nat av olje- och gasledningar fran hamnar och kallor
direkt in i hjartat av de europeiska industriregionerna, dar kolet forot
hade ett de facto-monopol. For manga av de tunga industrier, som
samlats kring kolet i Ruhr, Saar och Valloniet, ger nuvarande lokali
sering icke langre en "bonus" utan ett "palagg" i kostnadskalkylen.
]arn- och stalindustrin ar redan pa marsch emot kustlagen, och ny
anlaggningar inom flera andra energikonsumerande branscher, sasom
cement-, glas-, metallurgisk och viss kemisk 'industri, orienteras i
okande grad emot Europas periferi. Kraven o·kar -pa att ersatta den
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nuvarande hogprislinjen for kol med en allman lagprislinje for
energi.

Men det finns dar bredvid faktorer som forsenar oeh forsvarar om
stallningen. Det ar kapitalbristen, skarpt genom underutvecklingen av
de europeiska kapitalmarknaderna. Det ar den tamligen generella
arbetskraftsbristen som Vasteuropa nu har att rakna med pa langre
sikt. Det ar den relativa smaforetagsstrukturen i manga branscher, och
det ar icke minst en uraldrig samhallsapparat i de gamla industri
regionerna.

Det finns dock ett antal skal for foretagen att handla - och handla
snabbt - om de skall behalla sin marknadsstallning eller rent av
overleva. Det ar de stora amerikanska foretagens expansion i Europa:
man har att rakna med att redan kring 1970 det i ett flertal b-ranscher
- framst i intressanta expansionsbranseher som elektronik och plaster,
men ocksa i exempelvis livsmedelsindustrin .- finns kontinentalt
opererande USA-agda foretag, som fullt ut tillampar amerikanska
produktions- och forsaljningsmetoder och som har overlagsna finan
siella resurser for marknadsforingen. I andra branscher ar det ett
latent eller ett redan oppet krislage som framtvingar nytankande och
nyorientering - sa exempelvis i kol- och stalindustrin, i delar av
textil- och pappersindustrin. Den starka handelsexpansionen - som
fortgar - och pa lite langre sikt tullsankningarna enligt Kennedy
ronden innebar for atskilliga foretag, att de ser nya saljare uppenbara
sig pa deras traditionella marknader.

Det ar atskilligt som skett oeh haIler pa att ske inom EEC-indu
strierna i berorda avseenden. Sa ar t. ex. den kontinentala stalindustrin
pa vag att over nationsgranserna lagga grunden till en foretagsstruktur
som stormarknaden och den harda varldsmarknadskonkurrensen kra
ver. Frankrikes fyra storsta enheter har bildat tva storgrupper, en tysk
hollandsk sammanslutning blir Europas storsta stalgrupp etc. Pa lik
nande satt haIler den kemiska industrin, genom fusioner och genom
produktionssamarbete kring nya storanlaggningar, pa att fa konti
nentala matt och att aterstalla balansen gentemot brittiska ICI oeh
amerikanska Du Pont.

Den europeiska industrins yttre organisation ar dock alltjamt be
stamd av 50-talets produktionsvillkor - ej av 70-talets. Det fader
darfor - sa langt jag forstar - ingen som heIst tvekan om att nu nar
den europeiska industrin, tack yare EEC, fatt nagot av en stormarknad,
sa kommer en myeket stark tendens emot storforetagande oeh speciali
sering att gora sig gallande med vaxande styrka ocksa i Europa. De
amerikanska foretagens mycket snabba expansion och stora investe-
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ringsinsatser inom EEC efter 1960 visar, att de ar beredda oeh redan
pa vag att ta tillvara de nya mojligheterna.
- Det kan naturligtvis spekuleras over hur snart det i Europa finns
betingelser for en koneentrations- och speeialiseringsgrad inom indu
strin liknande den nuvarande amerikanska. Men lat mig namna, att
redan vid borjan av 70-talet EEC:s oeh EFTA:s sammanlagda brutto
nationalprodukt nar upp till den storleksordning som USA:s hade
1965. Det maste naturligtvis sagas, att den amerikanska marknaden
alltid varit gemensam och relativt enhetlig. Oeksa att en handelsmas
sigt integrerad marknad i Europa sannolikt lange an kommer att vara
.splittrad pa delmarknader genom sprakskillnader, etablerade konsum
tionsvanor oeh olikartade standardbestammelser, genom nationell
naringslagstiftning etc. Men den konklusionen tror jag ar vasentlig
sasom underlag for varje diskussion om vara svenska handels- och
strukturproblem, att redan om ett fatal ar, kanske fern, sakerligen
mindre an tio - det finns pa kontinenten -utvecklat en stormarknads
struktur bestaende av bade amerikanska oeh europeiska foretag oeh
gallande bade produktion och forsaljning - stora foretag, specialise
rade foretag, foretag med betydande resurser for forskning och pro
duktutveckling.

Detta ar en ganska grundlaggande strategisk forandring for den
svenska ekonomin. I Europa kom konkurrensen forut fran industrier
av vasentligen "smamarknadsstruktur" sasom den svenska. "Stor
marknadsindustrin" lag pa andra sidan Atlanten - snart kommer vi
att finna den pa andra sidan Ostersjon. Detta maste - enligt min upp
fattning - vara perspektivet vid utformningen av saval den allmanna
ekonomiska politiken, statsmakternas oeh naringslivets industripolitik
som de enskilda fOTetagens policy.

III.

Det ur svenska utvecklingssynpunkter mest gladjande under 60-talet
har varit den exportokning for industrivaror pa Skandinavien som
foljt med EFTA. (Mojligen bredvid exportokningen pa Nordamerika,
vilken dock ligger utanfor mitt amne). Fordubbling under 1960-66
ar en arstillvaxt pa 13 procent, en tillvaxt lika stor som under 50-talets
handelsfrigorelseskede och nu pa betydligt hogre niva. Pa den svenska
ekonomins kreditkonto skall val ocksa uppsattas, att var import fran
Skandinavien expanderat, t.o.m. i nagot hogre takt, aven om en del
darav berorda svenska industriforetag kan se annorlunda darpa. Nagot
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mindre expansiv har handeln pa Storbritannien varit; den har av
kanda skal varit nara nog stagnerande sedan 1964.

Av sarskilt intresse ar i detta sammanhang ett forhallande, som ju
inte ar sarskilt markligt men som ofta forbises: handelsokningen pa
EFTA har ieke skett pa de varor som vanligen gar i svensk export,
t.ex. jarn, stal oeh papper, oeh aven inom verkstadsgruppen torde
denna exportexpansion ha avsett andra varor an de som denna indu
strigrupp traditionellt exporterar. Handelsokningen har i stor ut
straekning avsett vad som kan beteeknas som vasentligen nya export
varor: den har salunda sarskilt gallt kemiska produkter, snickeri
produkter, textil oeh konfektion, andra metaller an jarn oeh "diverse"
verkstadsprodukter. For flera av dessa borjade exportuppgangen redan
i slutet av SO-talet, men hoga okningstal har uppnatts oeh pa manga
hall forbattrats under 60-talet. Tva ytterligare karakteristiska drag ar
av intresse: att for alIa de namnda varorna huvuddelen av exporten
gar pa EFTA (50--70 proeent) oeh att exportokningstakten har varit
vasentligt storre an pa EEC. Det ar sannolikt oeksa sa - fast darom
finns ju inget statistiskt underlag - att exporten pa Skandinavien
kommer fran foretag som ieke i ovrigt ar nagra storre exportorer. Det
passar helt in i denna bild, att de andra skandinaviska landernas
export till oss ligger pa samma varugrupper.

Det forefaller alltsa vara sa att EFTA i forsta hand skapat en
vidgad marknadsram for ett antal vanligen sasom hemmamarknads
industrier beteeknade branscher. For de berorda foretagen - sanno
likt de basta oeh mest aktiva inom bransehen - har detta inneburit
ett forsaljningstillskott oeh rimligen fOTbattrad rantabilitet, vilket pa
sikt ger dem mojligheter till speeialisering oeh produktivitetsforbatt
ring. Har torde aven galla vad som forut sagts betraffande EEC: den
snabba exportexpansionen har mojliggjorts av att det funnits outnyttjad
kapacitet, oeh att darfor fortsatt exportokning forutsatter respektive
tvingar till storre produktionsomstallningar an hittills.

Jag pavisade inledningsvis stagnationstendenser i EFTA-Iandernas
export till EEC. Den svenska industriexporten har delat detta monster,
aven om man pa viktiga punkter kan finna att svensk export klarat sig
battre an andra utomstaende landers. Totalt for industrivaror har
okningstakten pa ett starkt expansivt EEC varit 10 prOeellt per ar
under 1961-65, vilket ar mindre an vi uppnatt pa ett Storbritannien
med ringa ekonomisk tillvaxt oeh sarskilda importavgifter.

Mest talande ar mo]ligen att Vaf industrivaruexport till Tyskland
under bade forsta oeh andra delen av 50-talet expanderade med sa
mycket som 25 a30 procent per ar, men under 1961-65, da det dock
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i Tyskland radde hogkonjunktur med tidvis inflationsbetonad efter
fragan, har den okat med i genomsnitt endast 11 procent per ar. Till
vaxttakten for bade jarn och stal och for den stora verkstadsgruppen
var under 60-talet lagre i var export till EEC an till EFTA, vilket
ar en reversering av tidigare forhallanden. Verkstadsprodukter till
EEC okade med mindre an 10 procent mot 15 procent under 50-talet.

Hur har da de svenska produkternas marknadsandelar i EEC-impor
ten paverkats? En sadan oversikt finns i den handelsstudie jag inled
ningsvis refererade till.

Observera forst att redan pa 50-talet industrivaruhandeln mellan
de sex okade snabbt; de l1U utanforstaende landernas andel av EEC
importen minskade da trendmassigt med en halv procentenhet per ar
- under 1961-65 har minskningen varit 11/2 procentenhet per are
Sedan 1962 har Sveriges marknadsandel, som forot visat stor kon
stans, fall it oavbrutet; marknadsforlusten har gallt speciellt verkstads
produkter samt papper. Endast jarn- och stalexporten har forstarkt sin
marknadsstallning. Av storsta intresse ar att betrakta enskilda varor.
100 sadana varuposter har sarskilt undersokts.

De kemiska produkterna visar nastan undantagslost andelsminsk
ningar, vilka ocksa ar storre an for andra utomstaende lander. Det
ar uppenbarligen den engelska industrins starka stallning som har
gjort sig gallande. For papper och papp visar de typiska nordiska
pappersslagen, dvs framst tidningspapper och kraftpapper, behallen
eller okad andel under 60-talet. Annat papper och trafiberplattor
visar betydande minskning. For jarn och stal finner man bade Q·kningar
och minskningar: av storre positioner forbattring betraffande valstrad
och plat men forsamring betraffande den storsta varupositionen som
losa ror. Av verkstadsprodukterna visar elektriska maskiner nastan
genomgaende starkt minskade marknadsandelar. Bland andra maski
ner ar det framst vissa specialmaskiner som foreter aIming: det galler
pappersmaskiner, grav- och schaktmaskiner samt pumpar av skilda
slag. Lastbilar, traktorer och hildelar visar stor andelsokning.

Det ar tre vardemassigt dominerande varuposter som genom posi
tiv marknadsutveckling "hallit uppe" var industrivaruexport till EEC
under 60-talet: tidningspapper, kraftpapper samt hildelar. Det hor
understrykas att alIa ar av specieII karaktar: for tidningspapper finns
en i princip tidsbestamd kontingent som ger tullfrihet; kraftpapper ar
en nordisk specialartikel; exporten av hildelar gar till de monterings
fabriker som upprattats nar direkt export av fardiga hilar blivit omoj
lig. Lagg till denna langt ifran positiva bild, att den galler endast de
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forsta overgangsaren, att den allmanna konjunkturen varit gyrinsam,
oeh att den slutliga tullanpassningen kommer forst 1968.

IV.

Dessa aktuella exportbilder ger i sin tur bakgrund for nagra kom
mentarer till var handels- oeh industriutveekling i framtiden.

I var senaste langtidsutredning finner man slutsatsen att, atminstone
under de narmaste aren, forutsattningarna for okning av exporten
- vid antagen oforandrad konkurrenskraft - kommer att bli samre
an de varit under 60-talets borjan. Man finner oeksa att utredningen
ansett fortsatt tryek uppat pa lonema sannolikt oeh troligen storre an
i viktiga konkurrentlander. I det laget maste det vara vasentIigt att alIa
slag av stordriftfordelar, som inom var industri annu torde vara manga
oeh stora, kan utnyttjas. Harfor ar kapitaltillgang oeh marknadsom
fattning avgorande. EEC-industrin har harvidlag ett ieke oviktigt for
sprang: den har redan stormarknaden given sasom planeringsunder
lag. Den omstallning, som uppenbarligen dar ar pa vag oeh som i
manga branseher redan hunnit langt, kommer att forb'attra EEC
industrins konkurrenskraft bade pa den egna stora hemmamarknaden
oeh pa ,exportmarknaden. Hur kan man mot den bakgrunden bedoma
de svenska exportindustriernas situation?

Av fareliggande uppgifter att doma planerar den svenska jarn- oeh
staJindustrin for betydande produktionsokning, uppenbarligen som
konsekvens av speeialisering oeh andra rationaliseringar, oeh vart
land skulle fran att vara nettoimportor snart overga till att bli netto
exportor av handelsfardigt jarn oeh stale Om dessa planer, pa grund
av kapital- eller arbetskraftsbrist, inte kan fullfoljas eller kommer
att senarelaggas, sa innebar detta framst minskad produktivitetsokning,
dvs okad kanslighet for importtryek oeh minskad exportkraft. Den
allmanna efterfrageutveeklingen ar pa sikt inte sarskilt expansiv, oeh
varldskonkurrensen ar hard. De koncentrationer oeh nyinvesteringar
som for narvarande sker pa kontinenten kan nog vantas ytterligare
aka dessa produeenters konkurrenskraft vad galler handelsjarn, tyngre
byggnadskonstruktioner o.d., oeh trangseln torde snart bli stor oeksa
pa speeialstalmarknaden. Redan nu sker de kontinentala stalverkens
exportforsaljning allmant till priser som ligger under hemmamark
nadens, vilket gor det nuvarande svenska importskyddet illusoriskt.

Den svenska jarn- oeh staJindustrins intresse oeh framtid torde dar
for ligga mera i vidareutveekling av de speeialsortiment dar den redan
nu ligger viiI till, an i att behalla skyddet for standardproduktiollen.
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I sadant fall forefaller fri tillgang till hela den europeiska marknaden
vara av storsta betydelse - ocksa sasom bas for den oversjoiska
exporten - och da behover det inte vara ett avgorande hinder att de
svenska produktionsenheterna ar relativt sma och kapitalkostnaderna
relativt sett hoga.

Skogsindustrins perspektiv domineras av att virkesforbrukningen
tenderar narma sig den tillgangliga avverkningskvantiteten i landets
skogar, aven om denna kan vara konventionellt fOTsiktigt beraknad.
Successivt okad foradlingsgrad - framst fran massa till papper 
ar ingen ny foreteelse, men i fortsattningen blir det den enda mojliga
expansionsvagen. EEC:s forhandlingskrav under Kennedyronden om
garantier for prisrelationen massa-papper visar att man dar ar va.!
medveten om denna utvecklingsriktning i Skandinavien.

Skogsindustrins marknader har ocksa alltmera koncentrerats till
Europa: pa 30-talet hade massaindustrin endast 50 procent av sin
export pa Vasteuropa, nu ar andelen nara 85 procent; pappersindu
strin hade annu for tio ar sedan 35 procent utanfor Vasteuropa, vilken
andel nu sjunkit till 20 procent. Men nu forlorar pappersindustrin
marknader inom EEC just betraffande hogre foradlade produkter;
av sarskild betydelse ar de impregnerade papperssorter som alltmera
ersatter obehandlat tryckpapper. Forbrukningen harav stiger mycket
snabbt och darmed den hogt skyddade produktionen inom EEC. Den
svenska pappersindustrins utvecklings- och koncentrationsplaner kan
realiseras endast vid fortsatt stark exportokning, och en dominerande
del av denna maste ga pa EEC. EFTA ger har ingen losning: de skan
dinaviska landerna star i samma situation, och till den engelska mark
naden har Kanada fritt tilltrade.

Det rader allman enighet om att verkstadsindustrin ar var mest ut
vecklingsbara industrigrupp - den har ocksa varit den mest expansiva
under e£terkrigstiden. Man konstaterar ocksa att grunden for dess
framgangar varit kvalitetsproduktion och stark teknisk vidareutveck
ling. Kostnaderna for att halla denna position okar dock progressivt.
Det har framhallits, att en farligt stor del av industrin annu vilar pa
uppfinningar fran sekelskiftet. Pa viktiga nya och expansiva omraden
- t.ex. elektronik och atomteknik - har vi uppenbara svarigheter att
hanga med.

Verkstadsindustrins dominerande avsattningsmarknader ligger i de
valutvecklade industrilanderna, dar ocksa de viktigaste konkurrenterna
befinner sig. Den relativa forsamringen pa EEC-marknaden, som vi
forut noterat for stora delar av verkstadsexporten, ar enbart darfor
oroande. Langtidsutredningen anforde, att verkstadsindustrins pIa-
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nerade produktionsokning kunde forverkligas endast om dess .inter
nationella konkurrenskraft klart forhattrades. Detta synes ieke ha
blivit fallet vis-a-vis EEC. De stora och de specialiserade verkstads
foretag, som nu utveeklats inom EEC, torde komma att satsa hart pa
produkt- och metodutveekling, vilket traffar var verkstadsindustri pa
dess kansligaste punkt. Icke minst kan effekten darav komma att
aterverka pa de 2/3 av dess produktion som avsattes pa hemma
marknaden.

Den EEC-utveckling man nu ser konturerna av betyder sannolikt
inte bara marginella bortfall ivaI' verkstadsexport, den ar av mera
genomgripande nature Den beror eller kan komma att direkt berora
uppehallandet av var verkstadsindustris kvalitets- och modernitets
niva, och fragan ar om ens status quo darvidlag ar mojligt att uppe
halla - om den inte pa samma satt som EEC-industrin kan utnyttja
storleksfordeIar b"etraffande produktions- oeh utveeklingsorganisatio
nen. Det ar harvidlag symtomatiskt, att det ar i verkstadsindustrin man
finner de fIesta etableringarna av svenska fiIiaIer i EEC, och det finns
alIa skal formoda, att vid ett eventuellt definitivt utanforstaende denna
policy skulle sprida sig snabht bland de storre svenska verkstadsfore
tagen och da aven utvidgas till att omfatta andra och mera centrala
funktioner an monteringsarbete.

v.
Herr ordforande! Integratioll ar en process och en politik. Jag hal"

i dag uppehaIlit mig vid integrationsprocessen oeh lamnat integrations
politiken at sidan. I integrationsproeessen ar Val" industri involverad,
yare sig vi ar med i eIler star utanfor europamarknaden. Detta galler
for ovrigt i lika grad Val" hemmamarknadsindustri som val" export
industri. Pagaende diskussioner och eventuellt forestaende forhand
lingar rOT sig darfor enbart om pa vilka villkor vi skall deltaga i den
ekonomiska integrationen och om vi skall kunna deltaga -" sasom
vi gjort under hela efterkrigstiden - ocksa i arbetet pa det offentliga
planet pa att forminska handelshindren (Lex. tullar) oeh att samrada
om den ekonomiska politiken (t.ex. stabiliseringspolitiken).

Den bild jag hal" gett av den aktuella EEC-utvecklingen oeh den korta
analysen om var handeIsutveckling ar naturligtvis ingen slutlig be
domning. Den avser ocksa bara en del av det underlag som behovs for
utformningen av en svensk integrationspolitik. De korta skisser jag
presenterat gar inte heller ansprak pa att ge branschernas hela export
oeh utveeklingsproblem. Jag hal" hal" avstatt fran varderingar och
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mera velat stalla fragor an besvara dem oeh kan darfor klandras far
att jag inte presterat nagra slutsatser. Om det darvid anda framskymtat,
att jag tror att dessa bransehers - oeh darmed var ekonomis - ut
veeklingsproblem inte kan lasas framgangsrikt oeh pa sikt utan att vi
fullt ut deltager i en stormarknad i Europa, sa rna det sta som en
personlig asikt.

Ovedersagligt ar att den svenska industrins - de stora, de medel
stora oeh de sma faretagens - majligheter till expansion genom spe
cialisering oeh kvalitetsproduktion skulle avs.evart farbattras om det
bildas en gemensam europeisk marknad som vi blir med i. Speeiellt
besvarlig skulle en omstallning bli om aven EFTA-mark:naden - oeh
da sarskilt den skandinaviska marknaden, som varit till stor nytta for
vara konsumtionsvaruindustrier oeh far en del av verkstadsindustrin 
skulle falla bort. I sistnamnda fall skulle allvarligt hotas iute bara
takten i var ekonomiska expansion utan aven sysselsattningen. Dr indu
strins synpunkt maste redan det nuvarande osakerhetslaget vara en
belastning, oeh det ar ett klart bakslag att aven EFTA-marknaden
genom den senaste London-deklarationen farlorat det mesta av sitt
yarde sasom planeringsunderlag. Att marknadsfragan mera galler
villkoren far den svenska ekol1omins framtida expansion an avsatt
ningen av vissa varukvantiteter pa vissa marknader hoppas jag ha bi
dragit till att visa med detta anfaral1de.

Ordforanden: Vi tackar dr Ekstram far detta utomordentligt stimu
lerande oeh intressanta foredrag, innehallande manga synpunkter som
vi helt sakert garna viII diskutera.

Det var en ganska mark bild dr Ekstrom teeknade, oeh fragan ar
om vi alla- har ar lika stora pessimister som faredragshallaren. Det
skall bli roligt att hara.

Var sa goda, ordet ar fritt!

Dr Lars Nabseth: Herr ordforande! Det ronne dr Ekstrom har behandlat
kommer helt sakert att hehandlas manga ganger framover, inte minst mot
bakgrunden av de nya signaler vi fatt hora pa senaste tiden, namligen att
England kanske trots allt har en viss chans att bli med i den gemensamma
marknaden. Darmed kommer ju vara forhandlingsproblem omedelbart att hli
mera aktuella.

Det forsta problem jag har viII berora ar de ekonomiska verkningarna av
EEC och EFTA. Jag hade sjalv tiIIfalle att under 1961 och 1962 diskutera de
fragorna i de utredningar 80m da gj ordes, och den gangen havdades det fran
vissa hall att det inte fanns nagon statistik som visade pa nagra storre verk-
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ningar pa handeln som foljd av handelsblocken. Fran andra hall dareinot 
och dar befann jag mig sj alv - havdades att verkningarna inte gor sig gal
Iande sa snabht, utan att vi forst pa sikt far kanning av effekterna av handels
blocken pa handelsstrommarna.

Nu kan man kanske saga att vi hade fel i bada lagren, eftersom verkningarna
kom snabbare an vad vi pa vart hall hade forestallt oss, och eftersom det anda
blev vissa verkningar, trots att det motsatta lagret forfaktade annoJ)lunda. Men
- och det ar den forsta fraga jag tar upp - om vi gar till langtidsutredningen
och ser pa den hilaga som hI.a. herr ordforanden varit med om att skriva ihop
inom Industriens Utredningsinstitut, sa visar de planer som de svenska fore
tagen lamnat in att deras exportexpansion under andra halften av 1960-talet
inte i sa hog grad ligger pa EFTA utan pa USA och Canada och den ovriga
varlden. Det tycker jag ar forvanande. Man fragar sig om det alltsa skulle inne
bara att effekterna av EFTA kommit mycket snabbt men sedan avtar nastan
lika snabbt?

Far vi i fortsattningen ett mera Hingsiktigt monster? I sa faH kommer' det
kanske in ett sadant problem - vilket professor Sune Carlsson framhallit i den
bok ekonomerna skrivit till langtidsutredningen - som att vi i Norden har
ekonomier som inte passar sa sarskilt bra for handel mellan landerna. Fore
tagsplanerrta for andra halften av 1960-talet kan vara ett exempel pa det.

Om man studerar den senaste, reviderade nationalbudgeten, sa framgar vHken
utveckling vi har haft under 1966 och 1967. Om vi ser pa Vasteuropa och USA
och Canada, sa ar det otvivelaktigt sa att den stora exportframgang som
bI. a. verkstadsindustrin hade under 1966 till betydande del lag pa USA.
Okningen pa j arn- och stalsidan faller daremot till stor del pa oststaterna; det
galler da framst rorleveranser. Men som en foljd av bl. a. den daliga ma;lm
och trakonjunkturen - bland annnat - har utvecklingen under 1966 inte varit
vidare gynnsam i Vasteuropa. Och prognoserna for 1967 visar samma bild.

Min forsta fraga nu ar alltsa, om det mojligen ar sa att verkningarna av inte
grationen kanske gor sig gallande relativt snabht men sedan tunnas ut? Vi har
nu hara material for Sverige, nar det galler att hilda sig en uppfattning om
dessa ting, och darfor undrar jag om det som jag har sagt ocksa kan gaHa for
andra Hinder. Kan dr Ekstrom med sina utsiktspunkter fran Brysselhorisonten
anlagga nagra synpunkter pa den saken nar det galler EEC? Har man dar
nagra forvantningar om att exportexpansionen pa USA och Canada skall hli
betydande?

Min nasta fraga ror konjunkturproblematiken. Det har ofta framhallits i var
EEC-debatt att sj alvstandigheten i var ekonomiska politik ar ett problem.
Om vi blir med i en storre marknad, sa kommer vi att bli mera lasta i var
ekonomiska rorelsefrihet an vi ar nu. Dit blir det fria kapitalrorelser, och det
innebar att var penningpolitik hlir mera beroende av penningpolitiken inom
EEC. Det betyder naturligtvis inte att det inte kan foras en penningpolitik,
men den blir mera internationell. Den kommer att galla for hela omradet.

Om vi ser pa den svenska utvecklingen nar vi rakade ut for storningarna
i var betalnings- och bytesbalans 1965, sa visar den - och det tycker jag ocksa
framgar av nationalbudgeten - att den storningen sannolikt kostade oss
nagon procent av nationalproduktokningen. Ar 1966 hade vi en okning pa
bara 2,6 procent. Det visar de senaste kalkY'lerna. Men den svaga okningen for
klaras inte av utvecklingen pa exportomradet. Vi hade tvartom en relativt
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hygglig exportutveckling det aret, inte minst pa verkstadsindustrisidan; utan
det var i hog grad den forda ekonomiska politiken som gav det svaga
BNP..utslaget. Politiken dampade den interna efterfragan oeh holl den till
baka oeh vi fi6k en viss forhattring av var utrikeshandel, men det skedde
till priset av ett visst kapaeitetsoverskott inom landet.

Ser vi sa pa motsvarande utveekling for nagra ar sedan i EEC.landet Italien,
sa hade man dar en konjunkturavmattning 1964. Den diskuterades inom kom
missionen, oeh jag ar inte helt pa det klara med vilka atgarder man vidtog.
Det kanske dr Ekstrom kanner till. Men det intressanta ar att man i dag
tydligen har en myeket stark expansion i Italien. Man har myeket snabbt kom
mit ur krisen oeh fatt en ganska langsam pris- oeh loneutveekling, som ger den
italienska exporten stora mojligheter. Jag fragar mig darfor om det kan
tankas att ett okat tryek utifran genom en sammankoppling med EEC - om
vi nu kommer med dar - i stallet for att skapa mindre handlingsutrymme kan
ge oss mojligheter att fora en hattre ekonomisk politik? Jag staller alltsa den
fragan till dr Ekstrom, om tryeket utifran kan fa sadana verkningar?

Min tredje fraga galler lokaliseringsproblemen. Dar sade dr Ekstrom att det
finns en tendens att flytta industrins tyngdpunkt fran RuhroIl).radet ut mot
kusterna, detta bI. a. som en foljd av utveeklingen pa energiomradet med de nya
gasfyndigheter som gjorts. Den utveeklingen ar val nagonting som i hog grad
forandrar den tidigare bilden. Hittills har vi ju haft industrin lokaliserad till
Europas mitt. Och om vi kommer med i ett stort handelsbloek, sa haronar vi
ju nagonstans ute i kanten. Manga haIler da fore att var egen industri kom
mer att dras nedat, mot mitten av handelsbloeket, oeh det ar kanske riktigt att
vi kommer att fa en del problem pa grund av vart ogynnsamma geografiska
lage.

Men om man drar ut konsekvenserna av resonemanget, sa finner vi att
industrierna haIler pa att flytta fran de eentrala delarna av Europa ut mot
kusterna; alltsa om jag har forlanger foredragshallarens resonemang. Tror
dr Ekstrom da att detta kan hli en mera allman tendens: for jarn- oeh stal
industrin, for verkstadsindustrin oeh for den kemiska industrin? Kommer alla
att lokalisera sig mer oeh mer till kusterna, sa att vi far ett mera uthrett
industriomrade, mera splittrat, an vi har haft hittills? I sa fall kanske det kan
innehara att farhagorna for en koneentration av industrin till mitten av Europa
inte ar sa sarskilt befogade.

Sedan oeksa nagra ord om storforetagen. Ute pa kontinenten haIler det nu pa
att genom samarhete hildas ett antal myeket stora foretag, som skal1 mateha de
amerikanska, sags det. Oeh da viII jag fraga, om vi inte har samma behov
har i landet. Det galler ju att utnyttja de tekniska fordelar som foljer med
myeket stora foretag, inte hara nar det galler sj alva anlaggningarna utan
oeksa pa forskningens omrade oeh nar det bUr fraga om marknadsforingen.
Pa sistnamnda omraden ar det manga ganger annu mera vasentligt att kunna
utnyttj a storforetagets fordelar an nar det galler sj alva den tekniska produk
tionen.

Oeh da menar jag att det kanske ar ett steg som vi hor ta att etahlera kon
takt med utlandska foretag oeh samarbeta med dem. Jag tanker har exempelvis
pa vad man gjort inom Atvidahergsforetaget. Dar samarhetar man emellertid
inte med EEC-foretag utan med ett j apanskt holag. Skulle det inte vara klokt
att ga in for sadana komhinationer litet mera? Ett sadant okat samgaende
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skulle ocksa vasentligt underlattas av fria kapitalrorelser meHan Sverige och
andra Hinder. Jag kan dar ta Canada som exempeI. Det landets samarbete med
USA har ofta namnts i diskussionerna om dessa ting. Professor Erik Lundberg
har hI. a. papekat att Canada har legat i skuggan av USA och darfor kommit
efter utvecklingen i Forenta staterna. Men det stammer inte lika bra i dag,
ty man har nu en oerhort stark utveckling i Canada.

Man kan alltsa med skal fraga sig om den nuvarande expansiva utveck
lingen i Canada sammanhanger med de utomordentliga kontakterna med de
amerikanska foretagen, om kanaden~arna darigenom har fatt och far incitament
och nya produkter via den amerikanska tekniken som ger dem betydande
expansionsmojligheter?

Ekon. lie. John Ekstrom: Herr ordforande! De fragor som har framstallts
och de problem som tagits upp motiverar egentligen annu ett foredrag. Jag
kan dock bara svara helt kort pa dr Nabseths fragor, och jag kan inte sa har
omedelbart ga in pa detaljer.

Den forsta fragan gallde verkningarna for handeln av de nya marknads
bildningarna. Ar det verkningarna som snabbt gar over, fragade dr Nabseth,
och han tillade att den nordiska samhandeln har okat mycket snabbt men att
expansionen pa senare tid mattats aVe Fraga stalldes narmast om EEC-erfaren
heterna.

Pa det vin jag svara att marknadsbildningarna har hade korta och langa
verkningar pa handeln. En del mycket starka men framst kanske korta verk
ningar var, som jag framholl i mitt foredrag, effekten pa konsumtionsvaru
omradet dar det fanns kapacitet, arbetskraft och mojligheter att snabbt oka
produktionen. Men for andra industrier, dar man ma.ste forbereda sina mark
nadsinsatser och bygga upp sin kapacitet tar det vasentligt langre tid innan
effekten kommer till synes. Jag tror att det ar sa har man ser pa saken bland
ekonomerna i Bryssel: den forsta vagen av interna handelsokningar kommer
att ersattas av en andra vag som delvis avser andra varor.

Betraffande fragan hur man inom EEC i dag ser pa utvecklingen av US.A
och Canadaexporten kan jag fatta mig annu kortare. Man har namligen inom
EEC varit strangt upptagen av internhandelsutvidgningen, som hetytt goda av
sattningsmojligheter dar man haft produktionskapacitet. Men pa manga hall
har man inte haft nagon overkapacitet utan kapacitetsbrist, vilket f.o. har
kommit var export till godo pa maskinsidan. Darfor har man kanske inte
narmre reflekterat over exportutvecklingen pa USA. Men om EEC-bildningen
Ieder till nyinvestering, koncentration och specialisering - som den gor pa
manga omraden - sa blir ett resultat darav en okad konkurrenskraft och dar
med storre mojligheter att salja ocksa pa USA och Canada.

Vad sa konjunkturprohlematiken angar ar det ett ohestritt faktum att be
roendet av ovriga medlemslander okar nar det galler utvecklingen av den egna
ekonomin. Man blir ocksa indirekt beroende av dem vid utformningen av sin
ekonomiska politik. Fragan ar bara i vilken utstrackning detta beroende tar sig
uttryck i organiserat samarbete, eller om man fortsatter att tanka och handla
var och en for sig. Italien var det forsta allvarliga exemplet pA konjunktur
storningar mom EEC, och den gangen utfordes ett visst forberedelsearbete he
traffande omsesidig hj alp inom Brysselkommissionen, hI. a. gallande forslag
om kapitalhj alp. De sattes dock aldrig i verket. Man hann inte gora det, ty som
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hekant lostes Italiens akuta valutaproblem genom den snabbresa till USA som
den italienske centralbankchefen gj orde.

En erfarenhet inom EEC ar dock att det okade beroendet tenderar att leda
till en "hoppande" konjunktur, alltsa att overkonjunktur i ett land smittar av
sig pa de andra. Detta kan vara en nackdel. Men det blir verkningar ocksa i
andra riktningen. Da man har lagkonjunktur i ett medlemsland och hogkonjunk
turer i andra, sa dras ekonomin i det forstnamnda landet igang snabbare.
Italien var ett exempel harpa. Savitt jag minns initierades Italiens uppsving
efter 1964-1965 i stor utstrackning av den snabbt okande exporten till EEC.

Dr Nabseth berorde ocksa lokaliseringsproblemen och tog exemplet moo
Ruhromradet och industrins dragning ut mot periferin. Lokaliseringsfor
andringarna galler givetvis nylokaliseringen och alltsa framst de branscher
som har stora nylokaliseringsprojekt pa gang. Nya anHiggningar lokaliseras ju
till platser och orter dar produktionsvillkoren. pa sikt bedoms vara mest gynn
samma. Och det betyder i nuHiget och for den narmaste framtiden lokalisering
till omraden med arbetskraft och billig energi. En stor del av nylokaliseringen
har inom EEC skett just till de gamla arbetsloshetsomradena, dar det har he
drivits en lokaliseringspolitik som varit lockande, t. ex. i norra Holland och
i Flandern och Belgien. Men att industrierna forlagts till de omradena ar
sakert inte en foljd av lokaliseringspolitiken utan av att foretagarna funnit
lokalisering dit fordelaktig med hansyn till arbetskrafts- och transport
situationen.

Det ar otvivelaktigt sa att det i flera hranscher pagar en forskj utning fran
Europas centrum ut mot periferin. Det galler stalindustrin och det galler den
kemiska industrin. Men detta hetyder inte att det pa nagot satt hlir ett vakuum
i centrum. Dar finns den stora konsumtionsvarumarknaden och den stora he
folkningen. Det ar val snarare sa att lokalisering av industri till centrum av
Europa nu galler andra slag av foretag an de som ursprungligen, alltsa for
100 a 150 ar sedan, lokaliserades dit pa grund av tillgangen pa kol. Friheten
att lokalisera foretag ar i den nya energisituationen betydligt storre an den
var tidigare.

Vidare tog dr Nasbeth upp fragan om storforetagen och undrade om det
kunde vara en intressant mojlighet for oss att etablera samarbete med foretag
i andra lander. Det tror jag personligen att det ar, men svarigheterna ar manga.
Det har ocksa inom EEC kommit till stand ett stort antal sadana formella elIer
informella fusioner. Men nar dessa fragor diskuteras uttrycks ofta farhagor for
dominansproblemen. Aven om det frammande foretaget - sag ett amerikanskt;
det ar ofta fraga om sadana, ty de har bade pengarna och kunskaperna - bara
tar halften elIer 49 procent av aktierna, sa ar det amerikanarna som tack yare
sina kunskaper hlir de dominerande. Detta ar ett aterhaHande moment for
europeiska foretag, aven nar det galler arrangemang om 50-50 eller 25-75.

Vad slutligen betraffar Canadas ekonomiska utveckling, sa ar den val till
stor del initierad fran USA, inte hara nar det galler den forsta industrialise
ringen, uppforandet av filialfabriker for bilar o.s.v. utan ocksa den fortsatta
utvecklingen. Men det har val ratt ganska speciella forhallanden i Canada:
man har hela den langa landgransen mot USA, och skillnaderna som ursprung
ligen forefanns mellan inkomstnivaer och tekniska kunskaper i de hada lan
derna var stora. Det ar forhallanden som idag inte har nagon motsvarighet
i 1. ex. relationen Skandinavien-EEC.
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Bankdirektor Hugo Lindgren: Herr Ordforande! Jag vill staHa en' fraga
till dr Ekstrom i anledning av att han sade att utveeklingen inom EEC gar mot
myeket stora enheter oeh foretag. Den saken har vi ju oeksa sett exempel pa
under senare tid. Men manga har nog anda {orvanat sig over att samman
slagningar, fusioner oeh samarbetsavtal i de sex liinderna inte utgjort ett
sarskilt starkt inslag i EEC-bilden. Dr Ekstrom namnde samgaendet mellan
stalkoneernerna i Frankrike oeh mellan nagra stalindustrier i Tyskland oeh
Holland, men sett over hela faltet har stora foretagsbildningar over granserna
inte varit sarskilt vanliga inom EEC-omradet. Tvartom har det ofta sagts, att
det ar amerikanarna som pa detta omrade visar vagen inom EEC-staterna. Inte
bara i ett oeh annat utan i flertalet EEC-Iander har amerikanarna varit mera
framgangsrika an de europeiska holagen sj alva nar det gallt stora {oretags
hildningar.

Anledningarna till att EEC-Hindernas industrier oeh holag inte har natt sa
langt pa samarhetets oeh sammanslagningarnas vag ar manga. Dr Ekstrom
nfunnde hI. a. kapitalforsorjningen. En annan orsak har man sagt vara att
aktieholagsratten i EEC-Hinderna ar sa disparat att det ar svart att astadkomma
stora foretag, som sa att saga sveper over hela omradet. Skattesystemen, reg
lerna for aktie- oeh obligationsemissioner ID.m. ar sa olika i EEC-Ianderna.
Diirfor har oeksA forslag framforts om hildande av S.· k. europabolag inom
EEC, alltsa foretag, som skulle kunna. registreras eHer inkorporeras som juri
disk person, inte i ett enskilt EEC-Iand, utan vid EEC sasom sadant. Det skulle
med andra ord hli nagot slags overnationell bolagsform. Fransmiinnen har
varit inne pa samma fraga men foreslagit att man hellre skuHe forsoka harmo
nisera aktiebolagslagstiftningen i de sex Hinderna.

Men nyssnamnda juridiska, institutioneUa, skattemassiga oeh andra hinder
galler j u oeksa for de amerikanska foretag som etahlerat sig i EEC. Vad
amerikanarna gj ort har ju inte heller varit att hilda holag, som sa att saga
tacker hela Europa eUer EEC-Ianderna, utan de har hara hildat dotterholag i
vart oeh ett av de sex landerna - eller i nagra av dem. Det ar alltsa bolag
som ar bildade efter resp. t.ex. fransk, tysk eller hollandsk lag. Oeh den
mojligheten finns ju oeksa for EEC-landernas egna foretag.

Jag kan inte forsta, att de juridiska eller institutionella hindren for stor
foretagsamhet i Europa skulle vara sa svaroverstigliga. Darmed viII jag dock
inte ha sagt, att det inte ar viktigt att harmonisera lagstiftningen pa omradet
- eller t.o.m. att na fram till hildandet av europabolag.

Jag undrar, om dr Ekstrom mojligen har nagra kommentarer till vad jag
flU sagt? .

Ekon. lie. John Ekstrom: Herr ordforande! Genom sin omsorgsfulla pre
sentation har bankdirektor Lindgren fa~tiskt sj iilv till stor del hesvarat den
framstallda fragan. Han redogj orde for saklaget oeh for problemen oeh for
klarade att det inte finns nagon losning pa holagshildningsfragan for nar
varande. Jag kan hara tillagga ett par saker.

Det ar uppenharligen sA att fusioner oeh annat samarhete pa senare tid
har akat mycket snabht inom de enskilda Hinderna, medan fusioner over gran
serna ar fA till antalet. Det finns dock ett helysande exempel som ofta refereras
- oeh det ar val egentligen det enda ordentliga forsok som gj orts i den vagen
- namligen sammanslagningen av Agfa oeh Gevaert. Det iir f. a. intressant att
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den sammanslagnlngen just hade till bakgrund att man ville astadkomma en
motvikt till den stora och tunga Kodak-koncernen, som expanderade snabbt
har i Europa. Det trycket var sa hart att de gamla och mycket sj alvstandiga
koncernerna Agfa och Gevaert till slut beslot sig for att gora en fusion.

Men man har inte kunnat formalisera sammanslagningen pa grund av
bristen pa lagregler. Problemet har losts pa det sattet att man i Belgien har
ett bolag kallat Gevaert-Agfa, som ager hela anUiggningen och produktionen
dar, i Tyskland har man ett bolag kallat Agfa-Gevaert, som ager och driver
anlaggningarna i det landet, och sa har man en gemensam ledning for verk
samheten. Men formellt ar det faktiskt alltj amt ett holag i Belgien och ett i
Tyskland.

Det ar inte minst skatteproblemen - alltsa inte bara skattefragorna vid
fusionsoperationen utan skatteprohlemen for varj e ar i rorelsen - som staller
till besvarligheter. Darfor ar i och for sig tillskapandet av en form av "europa
holag" inte nagon losning; det skulle bli moj ligt att hilda ett bolag med samma
rattigheter over hela omradet, men det loser inte skatteproblemen.

Ett exempel pa svarigheterna att driva foretag over granserna'ar J\1ont Blanc
tunneln. Det tog sex ar att horra sig igenom Mont Blanc - med hjalp av
svenska borrverktyg bland annat - men den tiden rackte inte till for att
organisera driften av tunneln. For den sakens skull har man mast organisera
ett italienskt holag som driver tunnelforetaget fram till gransen och ett franskt
holag som skoter verksamheten for resten av tunneln.

Sedan ar det alldeles riktigt som bankdirektor Lindgren papekade~ att vilket
foretag som heIst inom EEC - belgiskt, franskt eHer tyskt - kan vaxa och
bli stort samt ha filialforetag och andra verksamheter i de ovriga landerna.
Det ar alltsa inte det som ar prohlemet. Det ar svarigheterna att snabbt bilda
ett stort bolag som ar sa stora, alltsa vagen att sla ihop tva redan existerande
foretag for att fa en verksamhet av onskad omfattning. Dch att snabbt skapa
ett antal tillrackligt stora foretag ar vad man i nuvarande skede ser som det
viktigaste strukturprohlemet inom EEC.

Ordforanden: Jag vill fraga dr Ekstrom hur han uppfattar stamningen inom
EEC. Har man dar inom naringslivet den uppfattningen att det forekommer
Dagot slags teknologiskt gap mellan USA och Europa, eller hetraktar man den
pagaellde diskussionen om det teknologiska gapet som ett politiskt "jippo" av
herrar de Gaulle och Wilson? Eller uppfattar man situationen sa, att det hand
lar om kapitalets modernitet och aldersfordelning?

Ekon. lic. John Ekstrom: Herr ordforande! Jag tror att man har den upp
fattningen inom EEC att det idag finns reella skillnader meHan EEC och USA
nar det galler anHiggningarnas organisation och modernitet men kanske framst
i fraga om kunskaperna att driva foretag och att utveckla produkterna. Jag
tanker da inte pa de forsta stegen i den tekniskt-vetenskapliga utvecklings
processen - man kan peka pa "hranscher dar Europa darvidlag ligger fore
USA - utan pa den teknik som foretagen tillampar i produktionen, den perso
nal man har och de maskiner vederborande koper. En del av denna skillnad
faller tillbaka pa att man har olika utgangspunkter: hetydligt mindre foretag,
ofta otillrackligt uthildad arhetskraft o.s.v. Dar har vi att gora med en om
stallnings- och uppfostringsfraga.
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Sedan finns det val i talet om den europeiska underutvecklingen ocksa en
hel del av politiskt j ippo - som herr ordforanden sade. Man vill att det all·
manna skall gora storre insatser, t. ex. ge storre anslag till universitet oeh
forskning. Dil anvander man situationen som ett Himpligt argument.

Ordforanden: AI' det nagon ytterligare som hal" nagot att anfora?
Om sa inte ar fallet, bel" jag an en gang att fa tacka dr Ekstrom for

hans medverkan. Det hal" varit mycket intressant for oss alIa att fa del
av foredragshallarens synpunkter. Vi hoppas bara att de nagot pessi
mistiska forutsagelserna i nagon man skall kornma pa skarn. Jag tackar
ocksa for ovriga debattinlagg och forklarar darmed detta sammantrade
avslutat.




